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Medlem af Inatsisartut,  
Sofia Geisler, Inuit Ataqatigiit 
Her/  
  
  
 

Svar på § 37-spørgsmål nr. 321-2018 ang. kvoterede fangstdyr 
 

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1, har du fremsat spørgsmål til 

Naalakkersuisut vedrørende kvoteringen af fangstdyr og fangsten af disse. Spørgsmålet 

er henvist til besvarelse hos mit område. 

Ad. 1) Det fremgår her: 

https://naalakkersuisut.gl/da/Naalakkersuisut/Departementer/Fiskeri-Fangst-og-

Landbrug/Fangst-og-jagtafdelingen/Kvoter-og-andre-begraensninger at “ved udnyttelsen 

af vores levende ressourcer lægger Naalakkersuisut vægt på, at udnyttelsen sker på et 

bæredygtigt grundlag”.  

- Vurderer Naalakkersuisut, at fangernes udnyttelse af de kvoterede fangstdyr sker på et 

bæredygtigt grundlag? 

Ved udnyttelsen af de kvoterede fangstdyr lægges der vægt på ressourcernes bevarelse 

og reproduktion, den rationelle og sæsonmæssigt bedste udnyttelse i overensstemmelse 

med sædvanlig biologisk rådgivning, økonomiske og beskæftigelsesmæssige hensyn 

indenfor fangsterhvervet samt på befolkningens rekreative behov, jf. § 2 i Landstingslov 

nr. 12 af 29. oktober 1999 om fangst og jagt.  

Den biologiske rådgivning modtages af organisationer som Den Nordatlantiske 

Havpattedyrskommission (NAMMCO), Fælleskommission om hvid- og narhvaler (JCNB) 

og Den Internationale Hvalfangstkommission (IWC) samt Fælleskommissionen om 

isbjørne med Canada/Nunavut (JCPB).  

Det er Naalakkersuisuts vurdering at forvaltningen, samt de årligt fastsatte kvoter, af 

fangstdyr er hensigtsmæssig og er funderet i flere års videnskabelige studier samt 

inddragelse af lokal og traditionel viden. 

Naalakkersuisut vurderer, at fangstudnyttelsen på visse kvoterede arter kunne være 

bedre udnyttet. Som eksempel udnyttes hvidhvaler ikke optimalt hvor årlige fangster 

stabilt varierer langt under kvoten. Enkelte store hvaler udnyttes heller ikke optimalt. 

Ad 2) Kommer der indberetninger udefra kysten om udnyttelse af kvoterede fangstdyr, 

der ikke sker på et bæredygtigt grundlag? 

Departementet har i efteråret modtaget indberetninger fra fangere, borgere, jagtbetjente, 

politi og kommuner om mistanke om eller observation af overtrædelser af fangst- og 
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jagtlovens bestemmelser omhandlende udnyttelsen af kvoterede fangstdyr og brugen af 

fangede fangstdyr. 

Ad 3) Hvis ja til spm. 2: hvorledes kommer dette til udtryk?  

Naalakkersuisut har modtaget indberetninger vedr. fangst af narhvaler i Upernavik, 

Uummannaq, Diskobugten samt Østgrønland. Indberetningerne omhandler anskydninger 

af narhvaler der forårsager forstyrrelser i hellefiskefiskeriet, underrapportering af fangster, 

underrapportering af anskydninger eller mistede narhvaler, efterladte narhvalfangster 

hvor kun mattak er fjernet samt generel fangst af mange forskellige kvoterede fangstdyr 

uden lovpligtig licens. Alle anmeldte overtrædelser kan efter grundige undersøgelser 

medføre foranstaltninger. I visse tilfælde har Departementet anmeldt sagen til politiet til 

nærmere undersøgelse. 

Ad 4) Hvis ja til spm. 2:  

- Vurderer Naalakkersuisut dette som et problem? 

- I hvilken sammenhæng skal dette problem ses i? 

Det er generelt altid problematisk når der sker ulovlig fangst. Problemet skal ses i 

sammenhæng med forholdene forklaret under svar til spørgsmål 2 og 3. Naalakkersuisut 

tager alle indberetninger alvorligt, og igangsætter de nødvendige tiltag for at komme 

problemerne til livs. Dette skete i starten af december måned 2018, hvor Naalakkersuisut 

sendte flere jagtbetjente til forskellige områder i Nordgrønland for at monitere 

narhvalfangsten. I den forbindelse blev der afholdt møder med fangerne i de relevante 

områder. Jagtbetjentene informerede om hvilke regler der gælder i bekendtgørelsen om 

udstedte licenser, fangstmetoder og reglerne for udnyttelse af fangsten. I forbindelse med 

implementeringen af den nye kontrolstruktur, der blev vedtaget i 2014, vil Naalakkersuisut 

vurdere behovet for kontrollører og jagtbetjente i forbindelse med et projekt der skal køres 

af Grønlands Fiskerilicens Kontrol i 2019. 

Ulovlig fangst af enhver art vil blive fratrukket næste års kvoter, hvor det i sidste ende kan 

medføre mindre indtjening til fangere, og mindre kvoter i fremtiden. Derudover kan der for 

visse arter overføres ikke forbrugte kvoter til næste års kvote. 

Med venlig hilsen 

 

Nikkulaat Jeremiassen 

Naalakkersuisoq for Fiskeri, Fangst og Landbrug 


